



UNITED STATES COMMISSION ON INTERNATIONAL RELIGIOUS FREEDOM

အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု နိုင်ငံတကာဘာသာရေးလွတ်လပ်မှု ကော်မရှင် (USCIRF)

USCIRF ဆိုသည်မှာ

အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု နိုင်ငံတကာဘာသာရေးလွတ်လပ်မှုကော်မရှင် (USCIRF) သည် ၁၉၉၈ ခုနှစ် နိုင်ငံတကာ လွတ်လပ်စွာ ယုံကြည်ကိုးကွယ်မှု အက်ဥပဒေ (IRFA) အရ ဖန်တီးထားသည့် နိုင်ငံရေးပါတီနှစ်ခုစလုံးပါဝင်သော တစ်သီးပုဂ္ဂလရပ်တည်သည့် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု အစိုးရကော်မရှင် တစ်ခုဖြစ်ပါသည်။ IRFA ၏ပြဋ္ဌာန်းချက်အတွက် ခိုင်မာစွာထောက်ခံပြောဆိုပြီး ပြည်သူ့အမျိုးမျိုးပါဝင်သည့် ၎င်းညွှန်ပေါင်းအဖွဲ့အစည်းသည် အမေရိကန် ပြည်ထောင်စု နိုင်ငံခြားရေးမူဝါဒ၏ အချက်အချာကျသည့် အစိတ်အပိုင်းတစ်ခုအဖြစ် လွတ်လပ်စွာကိုးကွယ်ခွင့်ဟူသည့် အခြေခံလူ့အခွင့်အရေးကို မြှင့်တင်ရန် ကြိုးပမ်းခဲ့ပါသည်။ ပြဋ္ဌာန်းချက်စည်းမျဉ်းအရ USCIRF သည် နိုင်ငံတကာစံထားချက်များကိုအသုံးပြု၍ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုတွင် မဟုတ်ဘဲ နိုင်ငံခြားရှိ နိုင်ငံတကာ လွတ်လပ်စွာ ယုံကြည်ကိုးကွယ်ခွင့်ကို စောင့်ကြပ်ကြည့်ရှုပြီး နိုင်ငံတော်သမ္မတ၊ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးနှင့် အထက်လွှတ်တော်တို့ကို မူဝါဒဆိုင်ရာအကြံပြုချက်များ ပေးပါသည်။ USCIRF ကော်မရှင်အဖွဲ့ဝင်များကို နိုင်ငံတော်သမ္မတနှင့် နိုင်ငံရေးပါတီနှစ်ဖွဲ့စလုံးမှ အထက်လွှတ်တော် ခေါင်းဆောင်များက ခန့်အပ်ခြင်းဖြစ်ပါသည်။ ဘက်မလိုက်သောကျွမ်းကျင်အတတ်ပညာရှင်ဝန်ထမ်းများမှ USCIRF လုပ်ငန်းအတွက် ပံ့ပိုးပေးပါသည်။ USCIRF သည် နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာနမှသီးခြားရပ်တည်သော်လည်း ၎င်းဝန်ကြီးဌာန၏ နိုင်ငံတကာလွတ်လပ်စွာကိုးကွယ်ပိုင်ခွင့်အတွက် အထူးသံတမန်မှာ ၎င်း၏ရာထူးအတွက်မဲပေးပိုင်ခွင့်မရှိသော ကော်မရှင်အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဖြစ်ပါသည်။

နိုင်ငံခြားရှိ လွတ်လပ်စွာကိုးကွယ်ပိုင်ခွင့်ဆိုသည်မှာ

လွတ်လပ်စွာကိုးကွယ်ပိုင်ခွင့်သည် နိုင်ငံတကာဥပဒေနှင့်သဘောတူညီချက်များတွင် အသိအမှတ်ပြုထားသည့် အရေးပါသောလူ့အခွင့်အရေး တစ်ခုဖြစ်ပါသည်။ နိုင်ငံတကာလူ့အခွင့်အရေးကြေငြာစာတမ်း အပိုဒ် ၁၈ တွင် "လူတိုင်းတွင် လွတ်လပ်စွာတွေးခေါ်ကြံဆနိုင်ခွင့်၊ ခံယူရပ်တည်နိုင်ခွင့်နှင့် လွတ်လပ်စွာသက်ဝင်ကိုးကွယ်နိုင်ခွင့်ရှိသည်" ဟု အခိုင်အမာပြောဆိုထားပါသည်။ လွတ်လပ်စွာယုံကြည်ကိုးကွယ် ပိုင်ခွင့်သည် လွတ်လပ်စွာတွေးခေါ်ကြံဆ နိုင်ခွင့်နှင့် ခံယူရပ်တည်နိုင်ခွင့်တို့ပါဝင်သည့် ကျယ်ပြန့်သောရပိုင်ခွင့်ဖြစ်ပြီး လွတ်လပ်စွာထုတ်ဖော် ပြောဆိုပိုင်ခွင့်၊ ဖွဲ့စည်းပိုင်ခွင့်၊ စုရုံးပိုင်ခွင့်တို့နှင့် ဆက်စပ် နေပါသည်။ ထိုလွတ်လပ်ခွင့်ကိုမြှင့်တင်ပေးခြင်းသည် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု နိုင်ငံခြားရေးမူဝါဒ၏ မရှိမဖြစ်လိုအပ်သည့်အစိတ်အပိုင်းတစ်ခု ဖြစ်ပါသည်။

USCIRF ၏ ဆောင်ရွက်ချက်များ

- နှစ်စဉ် မေလ ၁ ရက်နေ့ နောက်ဆုံးထား၍ နှစ်စဉ်အစီရင်ခံစာတစ်စောင်ထုတ်ပြန်ခြင်း၊ ၎င်းအစီရင်ခံစာတွင် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု အစိုးရ၏ IRFA အကောင်အထည်ဖော်ပုံကို သုံးသပ်ထားပါသည်။ "လွတ်လပ်စွာယုံကြည်ကိုးကွယ်မှုအပေါ် စနစ်တကျနှင့် လွန်ကဲစွာ ဆက်လက်၍ ချိုးဖောက်မှုများ" ပြုလုပ်သည့် သို့မဟုတ် လက်သင့်ခံထားသည့်နိုင်ငံများကို နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးမှ "အထူးစိုးရိမ်ဖွယ်ရာ နိုင်ငံများ" အဖြစ်သတ်မှတ်ရန် အကြံပြုပါသည်။ နိုင်ငံ ၃၀ ခန့်၏အခြေအနေများကို မှတ်တမ်းတင်ပါသည်။ အရေးပါသည့်ဦးတည်ရာ

လမ်းကြောင်းများကို အစီရင်ခံပြီး အမေရိကန် ပြည်ထောင်စုအတွက် အကြံပြုချက်များ ပေးပါသည်။ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန၏ ထင်ရှားသည့်သီးခြား နိုင်ငံတကာလွတ်လပ်စွာကိုးကွယ်မှု အစီရင်ခံစာနှင့်မတူဘဲ USCIRF ၏ နှစ်စဉ်အစီရင်ခံစာတွင် မူဝါဒဆိုင်ရာတိကျသည့်အကြံပြုချက်များ ပါဝင်ပါသည်။

- အထက်လွတ်တော်ရုံးများနှင့်အတူလုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ ကြားနာမှုများတွင်သက်သေခံခြင်းနှင့် လွတ်လပ်စွာကိုးကွယ်ခွင့်နှင့် ပတ်သက်သည့် ကိစ္စများအကြောင်း ရှင်းလင်းပြောကြားသည့်အစည်းအဝေးများကျင်းပခြင်းဖြင့် အထက်လွတ်တော်နှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခြင်း။ ဥပမာ USCIRF သည် နိုင်ငံတကာလွတ်လပ်စွာကိုးကွယ်ခွင့်ကို ကာကွယ်ခြင်း၊ ဘာသာတရားကိုပြစ်မှားပြောဆိုခြင်းကို ဆန့်ကျင်သည့်ဥပဒေများ၏ အန္တရာယ်၊ လူမျိုး တစ်မျိုးလုံး အစုလိုက်အပြုံလိုက်သတ်ဖြတ်ခြင်း၊ ဒုက္ခသည်များအရေး၊ တရုတ်၊ အီဂျစ်၊ အီရန်၊ ဆီးရီးယား၊ ဗီယက်နမ်နှင့် အခြားနိုင်ငံများတွင် လွတ်လပ်စွာယုံကြည်ကိုးကွယ်မှုအပေါ် ချိုးဖောက်ခြင်း၊ ဥရောပတွင် ဂျူးလူမျိုးမှန်းတီးရေး ဝါဒနှင့် မူဆလင်မှန်းတီးရေးတို့ကို ဆန့်ကျင်ရေးနှင့် ကမ္ဘာ တစ်ဝန်လုံးရှိ ယုံကြည်ချက်ကြောင့်အကျဉ်းကျခံနေရသူများ၏ အတိဒုက္ခတို့ အတွက် အထက်လွတ်တော်နှင့်ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။
- အုပ်ချုပ်ရေးနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခြင်း။ USCIRF သည် နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန၊ နိုင်ငံတော်လုံခြုံရေးဌာနတို့အပါအဝင် အုပ်ချုပ်ရေး အရာရှိများနှင့် ပုံမှန်တွေ့ဆုံပြီး သတင်းအချက်အလက်များ ဝေငှခြင်း၊ စိုးရိမ်စရာအခြေအနေများကို အလေးထားပြောဆိုခြင်း၊ အမေရိကန်ပြည်ထောင်စု၏ မူဝါဒအတွက် USCIRF ၏ အကြံပြုချက်များကို ဆွေးနွေးခြင်းများပြုလုပ်ပါသည်။
- အဆင့်မြင့်အစိုးရအရာရှိများ၊ အစိုးရမဟုတ်သည့်အဖွဲ့အစည်းများ၏ကိုယ်စားလှယ်များ၊ ဘာသာရေးခေါင်းဆောင်များ၊ ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်ခံရသူများနှင့် လွတ်လပ်စွာကိုးကွယ်ခွင့်ကို အားပေးရာတွင်ပါဝင်သူများနှင့်တွေ့ဆုံကာ နိုင်ငံခြားရှိလွတ်လပ်စွာ ယုံကြည်ကိုးကွယ်မှု အခြေအနေများကို မှတ်တမ်းတင်ခြင်း။ သွားရောက်ခဲ့သည့်နိုင်ငံများတွင် အာဖဂန်စတန်၊ အာဇာဘိုင်ဂျန်၊ ဘာရိန်၊ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်၊ ဘယ်လာရုစ်၊ မြန်မာ၊ အာဖရိကန် ပြည်ထောင်စု အလယ်ပိုင်း၊ တရုတ်၊ အီဂျစ်၊ အရီထရီးယား၊ အီသီယိုးပီးယား၊ အင်ဒိုနီးရှား၊ အီရတ်၊ နိုက်ဂျီးရီးယား၊ ပါကစ္စတန်၊ ရုရှ၊ ဆော်ဒီ အာရေဘီးယား၊ သီရိလင်္ကာ၊ ဆူဒန်၊ ဆီးရီးယား၊ တာဂျစ်ကစ္စတန်၊ တူရကီ၊ တတ်မန္တစ္စတန်၊ အူဇဘက်ကစ္စတန်နှင့် ဗီယက်နမ်တို့ ပါဝင်ပါသည်။
- ဘာသာတရားကို ပြစ်မှားပြောဆိုခြင်းဥပဒေများကို နိုင်ငံတကာတွင်အသုံးပြုခြင်း၊ ရုရှားတွင် ပုတင်မှ လွတ်လပ်စွာယုံကြည်ကိုးကွယ်ခွင့် အပေါ် အန္တရာယ်ပြုနေခြင်း၊ ယုံကြည်ချက်ကြောင့်အကျဉ်းကျခံနေရသူများ၊ အမျိုးသမီးများ၏ရပိုင်ခွင့်များကို ပုံပိုးရာတွင် အထောက်အပံ့ပြုသည့် နိုင်ငံတကာ လွတ်လပ်စွာ ယုံကြည်ပြောဆိုခွင့်၊ ဂိုဏ်းဂဏအကြမ်းဖက်မှု၊ မြန်မာနိုင်ငံတွင် လွတ်လပ်စွာယုံကြည်ကိုးကွယ်ခွင့် ချိုးဖောက်မှုများ၊ ဂျူးလူမျိုး မှန်းတီးရေးဝါဒ ဆန့်ကျင်ရေးနှင့် အလျင်အမြန်ဖယ်ရှားခံရမည့် ခိုလှုံခွင့်တောင်းခံသူများအပေါ် အမေရိကန် ပြည်ထောင်စုအစိုးရ၏ ဆက်ဆံပုံ အပါအဝင် အကြောင်းအရာများအပေါ် အကြံပြုချက်များ၊ သတင်းထုတ်ပြန်ချက်များ၊ ဆောင်းပါးများနှင့် ဝေဖန်ချက်များ၊ ဂျာနယ်ဆောင်းပါးများတို့ဖြင့် အစီရင်ခံစာများ ထုတ်ပြန်ခြင်း။
- ကမ္ဘာ့ကုလသမဂ္ဂ၊ ဥရောပ လုံခြုံရေးနှင့်ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးအဖွဲ့အစည်း (OSCE) နှင့် ဥရောပသမဂ္ဂတို့အပါအဝင်အပြင် လွတ်လပ်စွာ ယုံကြည် ကိုးကွယ်မှုအတွက် နိုင်ငံတကာလွတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များအဖွဲ့ (IPP-FoRB) တို့ရှိ လွတ်လပ်စွာယုံကြည်ကိုးကွယ်မှု လက်သင့်ခံမှုတို့နှင့် ပတ်သက်သည့် အစည်းအဝေးများတွင် ဘက်ပေါင်းစုံနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခြင်း။